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هشدار عالم زاده شهردار سابق کرمان؛

نهضت ملی مسکن باعث گسترش بی رویۀ کرمان نشود
برخی  حتی  و  کارشناسان  که  سال هاست   
شهرداران کرمان نسبت به وسعت بیش از حد 
این شهر و گسترش بی  رویۀ آن هشدار داده و 
می دهند و حتی آن را یکی از موانع بزرگ بر سر 
راه ارتقای کیفیت خدمات  رسانی به شهروندان 

می دانند.
این چالش از چشم متخصصان غیر کرمانی 
هم پنهان نمانده است. همین چند هفته پیش 
و  معمار  بوربور،  داریوش  با  که  گفت وگویی  در 
ایران  در  مدرن  شهرسازی  پیشگام  و  شهرساز 
قرار  تاکید  مورد  او  که  مواردی  از  یکی  داشتم 
که  او  بود.  کرمان«  شهر  پراکندگی  »مهار  داد 
»در  گفت:  کرده،  سفر  کرمان  به  پیش  مدتی 
جریان سفر اخیرم و با مشاهدات کلی که داشتم 
می گویم قسمت های جدید کرمان مشکلی دارد و 
آن این که متاسفانه خیلی پراکنده به وجود آمده 
نیست.  خوبی  وضعیت  اصلا  پراکندگی  است. 
جامع  طرح  کرمان  برای  باید  حاضر  حال  در 
پراکندگی،  این  برای  که  شود  تهیه  منطقه ای 
جوابگویی داشته باشد و راه حل هایی را پیشنهاد 
دهد که هم از پراکندگی بیش تر شهر جلوگیری 

و هم استفادۀ بهینه ای از این شهر بشود«.
با این وجود اما، برای تامین زمین مسکن ملی 
به  قرار است مجدد زمین هایی  در شهر کرمان 
شهر اضافه شود و این یعنی شهری وسیع تر با 

چالش هایی بزرگ تر!
ایرانمنش ـ  9 تیرماه امسال بود که منصور 
رئیس کمیسیون عمران شورای شهر در حالی 
که از روند کند طرح ملی مسکن انتقاد می کرد، 
شهر  فعلی  محدودۀ  و  شهر  مرکز  »در  گفت: 
کرمان زمین های چند هکتاری در اختیار اداراتی 
از جمله برق، صداوسیما، شرکت نفت و ... است، 
ولی به جای استفاده از آن، به دنبال الحاق زمین 
به محدودۀ شهر در پشت شهرک صنعتی )شهید 
همت( هستند، در حالی که بردن تاسیسات و 
ارائۀ خدمات شهری به این منطقه بسیار هزینه بر 

است«.
با وجود این هشدار، 19 تیرماه رضا حافظی 
استان  شهرسازی  و  راه  اداره کل  سرپرست  ـ 
کرمان با اشاره به این که در راستای اجرای طرح 
اراضی  الحاق  نهضت ملی مسکن 1۶۰1 هکتار 
داشته ایم،  استان  شمال  شهرهای  محدودۀ  به 
اعلام کرد: »در شهر کرمان ۲۲ هزار نفر واجد 
شرایط در این طرح داریم و 1۰۸ هکتار زمین در 
مجاورت محلۀ شهید همت و ۵۴ هکتار در جادۀ 
آرامستان جدید، جنب هنرستان رضوان، در نظر 

گرفته شده که ظرفیت 1۵ هزار نفر را دارند«.
کمتر از دو هفته از این خبر نگذشته بود که 
استاندار کرمان 1۰ مردادماه در برنامۀ تلویزیونی 
به  زمین هایی  گستردۀ  الحاق  از  اقتصاد  میز 
طرح  اجرای  برای  استان  شهرهای  محدودۀ 
نهضت ملی مسکن خبر داد. محمدمهدی فداکار 
 ۲1۵۷ تاکنون  استان  »در  گفت:  این باره  در 
هکتار زمین برای نهضت ملی مسکن تامین شده 
و از زمین های تامین شده 1۸۲۰ هکتار از محل 

الحاق به محدودۀ شهر ها بوده است«.
افزود:  از خبرگزاری صداوسیما، وی  نقل  به 
مرحلۀ  در  زمین  دیگر  هکتار  هزار  »حدود 
آن در شورای  دارد که ۲۷۵ هکتار  قرار  الحاق 

برنامه ریزی استان بررسی می شود«.
به  مربوط  پیشین  اخبار  به  نسبت  اگرچه 
الحاق اراضی به شهر کرمان، کارشناسان شهری 
واکنش  و  کرده  اختیار  سکوت  دانشگاهیان  و 
رسانه ای و علنی نسبت به آن نشان ندادند، اما 
پس از انتشار سخنان استاندار کرمان، سیدمهران 
عالم زاده شهردار سابق کرمان نسبت به تبعات 

این اقدام هشدار داد.
هیچ  تقریبا  گذشته  سال  دو  در  که  وی 
اتفاقات  به  نسبت  عمومی  و  رسمی  اظهارنظر 
و  را شکست  خود  این بار سکوت  نداشته،  شهر 
در صفحۀ اینستاگرام خود با انتقاد از این تصمیم 
نوشت که در هر هکتار از شهر 13 هزار هکتاری 
این  و  می کنند  زندگی  نفر   ۵۰ تنها  کرمان 

شرایط، هزینه های ادارۀ شهر و سایر دستگاه های 
دستگاه های  سایر  و  برده  بالا  را  خدمات رسان 
خدمات رسان را نیز با مشکل مواجه کرده است. 
او تصریح کرد که بزرگ ترین چالش کرمان در 
هر دورۀ مدیریت شهری همین موضوع است و 
این سوال را مطرح کرد که تا کِی شهرها و مردم 

باید هزینۀ تصمیمات سوخته را بدهند.
از  تا  گرفتم  تماس  او  با  بهانه،  همین  به 
بیش تر  گسترش  خصوص  در  که  نگرانی هایی 
ادامه  در  را  او  با  گفت وگو  بگوید.  دارد  شهر 

می خوانید.
صفحۀ  در  به تازگی  مهندس،  آقای   
منتشر  پستی  اینستاگرام  در  شخصی تان 
کرده اید و دربارۀ الحاق زمین به شهرهایی 
مسکن  طرح  اجرای  برای  کرمان  جمله  از 
ملی هشدار داده اید. این اتفاق برای شهری 
مثل کرمان چه تبعاتی دارد؟ چرا شهر نباید 

گسترش پیدا کند؟
با  برای شهر کرمان  نمی کردم  فکر  ابتدا  در 
توجه به وسعتی که همین الان دارد و زمین های 
خالی که در شهر داریم، چنین اتفاقی بیفتد اما 
ظاهرا قرار است چند هکتار زمین در مجاورت 
شهر  به  سابق(  )صنعتی  همت  شهید  محلۀ 
جنبه  چند  از  تصمیم  این  شود.  الحاق  کرمان 
باید  شهر  توسعۀ  اساس  ببینید،  دارد.  اشکال 
در  کنیم  معلوم  یعنی  باشد  آن  جمعیت پذیری 
در  باید  جمعیت  تعداد  چه  مشخص  افق  یک 
شهر پذیرش شود و سپس براساس آن جمعیت، 
بگوییم که شهر چه میزان مساحت باید داشته 
باشد. شهر کرمان حدود 1۴ هزار هکتار مساحت 
بنابراین،  دارد  جمعیت  نفر  هزار  حدود ۶۵۰  و 
حدود ۵۰ نفر در هر هکتار در این شهر زندگی 
می کنند. همۀ شهروندان مشاهده می کنند که در 
بیش تر کوچه ها و خیابان ها و محله ها زمین های 
هم  دولت  دارد،  وجود  بزرگی  یا  کوچک  خالی 
سیاست گذاری  با  متمادی،  دهه های  طی 
اشتباه شهرک هایی را احداث کرده، روستاهای 
اطراف کرمان از سرآسیاب گرفته تا طاهرآباد و 
حسن آباد و ... هم پس از نزدیکی خط محدودۀ 
کرمان، یکی پس از دیگری به شهر اضافه شدند. 
در نتیجه شهری با وسعت 1۴ هزار هکتار داریم 
که در همۀ محلات آن شهرداری و شرکت های 
ضمن  بدهند،  خدمات  باید  گاز  و  آب  و  برق 
اینکه نیازهایی مثل کتابخانه و اماکن فرهنگی 
و تفریحی هم وجود دارد که اگر تامین نشود، 
اما کیفیت زیست در  شاید زندگی برقرار باشد 
با  پیدا می کند. شهر کرمان  آن منطقه کاهش 
گسترش افقی که پیدا کرده مثل پیکره ای شده 
کوتاه  آن  پای  یک  و  دارد  دراز  دست  یک  که 
است. این وضعیت هم در طول یک سال و دو 
سال ایجاد نشده بلکه طی دهه ها این روند ادامه 
داشته است. یکی از دلایل عمدۀ آن هم این بوده 
به  منافعی  شهر  حاشیۀ  در  زمین ها  فروش  که 
دنبال داشته است. این زمین ها هکتاری هستند 
را متری می فروشند و فروش آن منافع  اما آن 
را  کار  این  بنابراین،  داشته  دولت  برای  زیادی 
انجام داده اند و در نتیجۀ آن، شهرک هایی مثل 
الغدیر، شهید مطهری و شهید ایرانمنش ایجاد 
می افتد  اتفاق  این  وقتی  در ضمن،  است.  شده 
می شوند  شهر  وارد  که  اراضی  این  از  درصدی 
هم  شهرداران  می گیرد.  تعلق  شهرداری  به 
استقبال  موضوع  این  از  گوناگون  دوره های  در 
زمین  هکتار   ۵۰ اگر  مثلا  که  چرا  می کردند 
وارد شهر می شد 1۰ هکتار به شهرداری تعلق 
می گرفت و به یک منبع درآمد تبدیل می شد. 
همین نگاه باعث می شد که متاسفانه شهرداران 
مقاومت نکنند و یا اصلا نتوانند مقاومت کنند، 
می کند  سیاست گذاری  دولت  وقتی  که  چرا 
شهرداری ناگزیر است آن را انجام بدهد. نتیجۀ 
بی رویۀ  گسترش  غیرکارشناسی،  اقدامات  این 
شهر بوده و چالش های گوناگونی که ایجاد شده 
است. به عنوان مثال، شهرک الغدیر بیش از ۲۰ 
معبر  ببینید چقدر  اما  گرفته  است شکل  سال 
وجود  آن  در  سبز  فضای  چقدر  دارد؟  خاکی 
کرمان  شهرداری  در  مسئولیتم  دورۀ  در  دارد؟ 
کنیم،  کار  این شهرک  در  کردیم  تلاش  چقدر 

ولی آنقدر کمبود و عقب ماندگی وجود دارد که 
می کنید  ایجاد  معبر  و  می سازید  پارک  هرچه 
یکی  نمی شود.  جبران  عقب ماندگی ها  هم  باز 
از  بیش  گسترش  از  ناشی  مشکلات  از  دیگر 
حد شهر، در شبکۀ آبرسانی نمود پیدا می کند. 
از شرق  نبود  نیاز  بود  اگر شهر کمی متراکم تر 
احداث  آب  لولۀ  کیلومتر خط  آن 3۰  غرب  به 
شود بلکه مثلا در یک محدودۀ 1۰ کیلومتری 
وضعیتی  این  با  می شد.  انجام  خدمات رسانی 
و  برق  و  آب  شرکت های  دارد  کرمان  شهر  که 
گاز و مخابرات هم گرفتار شده اند و نمی توانند 
در  چالش ها  این  کنند.  ارائه  خدمت  خوبی  به 
می دانند  را  آن  همه  و  دارد  وجود  کرمان  شهر 
اما باز اصرار می کنند که می خواهیم برای نهضت 
ملی مسکن، زمین به شهر اضافه کنیم. نهضت 
ملی مسکن به چه قیمتی؟ به قیمت اینکه یک 
شهر را بیچاره کنید؟ می خواهید از مردمی که 
دارند در این شهر زندگی می کنند و همین الان 
و  بگیرید  نمی کنند  هم خدمات خوبی دریافت 
کرده اید  ایجاد  که  جدیدی  منطقۀ  به  خدمات 
بدهید؟ اگر چنین اتفاقی بیفتد، مشکل بعدی که 
ایجاد می شود مربوط به ایجاد شبکۀ معابر برای 
این مناطقی است که به صورت غیرکارشناسی 
مکان یابی می شود. یک مثال بزنم: محدودۀ 11 
از  بعد  شد،  واگذار  محمدآباد  در  که  هکتاری 
گذشت چند سال هنوز یک راه دسترسی دارد. 
شبکۀ معابر آن به موقع طراحی شد اما اعتباری 
برای آن تامین نشد، در نتیجه همۀ ورود و خروج 
به این 11 هکتار از یک معبر صورت می گیرد. 
مجاورت شهرک  در  ملی  چنانچه طرح مسکن 
صنعتی اجرا شود، همین اتفاق خواهد افتاد چرا 
که قاعدتا زمین های دولت کاربری مسکونی پیدا 
می کند و شبکۀ دسترسی و خدمات فضای سبز 
را روی زمین های شخصی  فرهنگی  و فضاهای 
باید این تملکات را  تعریف می کنند؛ شهرداری 
انجام دهد و شبکۀ معابر را ایجاد کند اما چون 
اعتبار و بودحۀ کافی ندارد نمی تواند. همین الان، 
بخش زیادی از شبکۀ معابر طرح تفصیلی شهر 
اجرا  اجرا می شد،  باید  پیش  کرمان که سال ها 
که  است  پیش بینی  قابل  بنابراین،  است.  نشده 
در اراضی جدید هم، شبکۀ معابر و فضای سبز 
داند  خدا  نمی شود؛  ایجاد  فرهنگی  فضاهای  و 
این  به  زمانی  چه  تا  گاز  و  برق  و  آب  خدمات 
منطقه برسد. این در حالی است که در محدودۀ 
مرکز شهر کرمان، شبکۀ معابر ما شکل گرفته و 
زیرساخت های آب و برق و گاز وجود دارد و شاید 
تنها در بخش هایی نیاز به تقویت داشته باشد. 
موضوع مهم دیگری هم وجود دارد و آن اینکه 
براساس سابقۀ ذهنی ام به نظر می رسد بخشی 
از آب شرب شهر کرمان از این محدوده تامین 
می شود. خواهش می کنم شما پیگیری کنید تا 
سازمان محیط زیست این موضوع را بررسی و 
اعلام نظر کند که آیا این واحدهای مسکونی قرار 
است روی سفره های آب زیرزمینی یا در مسیر 
که  زمانی  شود؟  احداث  شهر  شرب  آب  تامین 
بنده مسئولیت شهرداری را داشتم، می خواستیم 
ایجاد  آرامستان جدید  در جادۀ قدیم جوپاری، 
کنیم که ریزش آب نداشت و فقط یک غسالخانه 
نصب  آن  در  سپتیک  که  داشت  آب  مصرف 
اعلام  و  گرفت  ایراد  زیست  محیط  اما  می شد 
کرد که چون روی سفره های آب زیرزمینی است 
حالا  دهید.  انجام  را  کاری  چنین  ندارید  اجازه 
زیرزمینی  آب  روی سفره های  می خواهند شهر 

بسازند؟ اگر این کار شدنی است، چرا این همه 
هزینه به شهرداری تحمیل کردند که آرامستان 
را 1۵ کیلومتر آن طرف شهر بسازند اگر نه، چرا 
نهادهای متولی زیر بار انجام آن می روند؟ انتظار 
می رود محیط زیست و اداره آب قاطعانه بایستند 
و اجازه ندهند این اتفاق بیفتد. به نظر می رسد 
گرفته  قبل  سال های  که  اشتباهی  تصمیمات 
امروز  درگیرند  آن  تبعات  با  الان  مردم  و  شده 
با اسم دیگری در حال تکرار است. نکتۀ دیگری 
که باید اشاره کنم مربوط به زمین رایگان این 
طرح هاست. در طرح مسکن مهر گفتند زمین 
رایگان می دهیم. زمین رایگانی که پول آسفالت 
باشد  قرار  را  آن  آماده سازی  و  جدول گذاری  و 
مردم بدهند، کاملا رایگان نیست بلکه بخشی از 
پول زمین از این طریق تامین می شود. نمی دانیم 
است  قرار  مسکن چگونه  ملی  نهضت  طرح  در 
عمل کنند. موضوع بعدی زمان اجرای این پروژه 
است. مسکن مهر قرار بود چهار ساله اجرا شود، 
از 1۲،  بعد  هنوز  ولی  هشت سال طول کشید 
حل  مهر  مسکن  واحدهای  مشکلات  سال   13
اجرا  خوب  پروژه ها  این  از  برخی  است.  نشده 
زیادی  چالش های  با  آن ها  از  بسیاری  ولی  شد 
مواجهند. باید از این تجربه درس بگیریم نه که 
مردم  بیابان  وسط  غیرکارشناسی  تصمیمات  با 
را صاحب مسکن کنیم که برای خدمات رسانی 
به آن به شهر و مردم خسارت بزنیم. دولت این 
شهرداری  و  می رود  و  می دهد  انجام  را  کارها 
می ماند و شهرک های متعددی که با مشکلات 
بودجۀ  زیادی گریبانگیر هستند. شهرداری هم 
در  و  ندارد  این مشکلات  برای حل همۀ  کافی 
نتیجه، کل شهر دچار اختلال و نارضایتی مردم 

بیش تر می شود.
که  است  طرحی  مسکن  ملی  نهضت   
دولت با جدیت آن را دنبال می کند. کسانی 
هم که ثبت نام کرده اند انتظار دارند صاحب 
خانه بشوند. زمین این واحدها را در شهر 

کرمان چگونه می توان تامین کرد؟
در  بزرگی  زمین های  دولتی  دستگاه های 
مرکز و محدودۀ شهر دارند که می توانند همین 
ارتش  مثلا  کنند.  طرح  این  وارد  را  زمین ها 
زمینی را در مرکز شهر دارد، شرکت برق در بلوار 
پارادیس زمین بزرگی دارد که فقط دو ساختمان 
اداری در آن قرار دارد یا شرکت آب در بلوار ۲۲ 
بهمن زمینی بزرگ دارد. حداقل دولت در گام 
اول همین زمین ها را اختصاص دهد اما متاسفانه 
را  کار  این  نیستند  حاضر  دولتی  دستگاه های 
زمین  انگار  که  می کنند  عمل  طوری  و  بکنند 

شخصی خودشان است.
اجرایی  ستاد  بنده،  مسئولیت  زمان  در 
زمینی  بلدالامین  دانشگاه  پشت  امام،  فرمان 
داشت. کاربری آن باغ بود اما خشک شده بود. 
پیدا کرد  تغییر  به مسکونی  زمین  این  کاربری 
را  زمین  این  در  واحد  هزار  دو  ساخت  طرح  و 
تا  زمین  این  پشت  الان،  همین  کردند.  دنبال 
زیادی  بزرگ  زمین های  شهر،  محدودۀ  خط 
برای ساخت مسکن وجود دارد. راه و شهرسازی 
هم اگر اشتباه نکنم ابتدای سیدی یک زمین را 
خرید یا متعلق به دولت بود. یادم هست وقتی 
آماده سازی  را  زمین  این  داشتند  بودم  شهردار 
جای  به  ظرفیت ها  این  از  می توان  می کردند. 
گسترش شهر استفاده کرد. در مرحلۀ بعد، دولت 
وجود  شهر  در  که  بزرگی  زمین های  می تواند 

دارد را تملک کند. مثلا در بلوار آزادگان زمین 
بزرگی متعلق به ورثۀ مرحوم نظریان است یا در 
حسن آباد زمین هایی هست که می توانند تملک 
کنند و به این طرح اختصاص دهند ولی دولت از 
آنجایی که می خواهد برای تامین زمین این طرح 
هزینه نکند، ترجیح می دهد اراضی جدید به شهر 
اضافه کند. من اما فکر می کنم در کنار زمین های 
دستگاه های دولتی، ظرفیت بسیار زیادی زمین 
مشکل  اگر  دارد.  وجود  کرمان  شهر  در  خالی 
مردم  زمین های  تملک  بگویند  و  باشند  داشته 
نباشد،  انجام  قابل  است  ممکن  و  است  سخت 
دولت  به  که  بگذراند  قانونی  می تواند  مجلس 
اختیار بدهد تا این کار را انجام دهد. می خواهم 
راه حل  باشیم،  درست  کار  دنبال  به  اگر  بگویم 
اما ما می خواهیم دم دستی ترین  آن وجود دارد 
را  هزینه  کم ترین  که  کنیم  انتخاب  را  راهکار 
نیست  مهم  و  باشد  داشته  خودمان  برای  فعلا 
هزینه هایی بعدی آن چه قدر خواهد بود. نگرانی 
من از این است که شهر کرمان آسیب ببیند و 
همۀ تلاشی که در دورۀ شهرداری ما و دوره های 
این  با  نکند  پیدا  گسترش  شهر  که  بوده  قبل 
تصمیمات به یک حرکت به عقب تبدیل شود و 
دوباره گسترش افقی شهر و اشتباه پشت اشتباه 

رخ بدهد.
 زمانی که شما شهردار بودید هم تقاضا 
برای گسترش شهر وجود داشت؟ شما چه 

می کردید؟
بله. مالکینی که اراضی آن ها مجاور شهر است 
تمایل و تقاضا دارند که زمین شان وارد محدوده 
شود. شهرداری هم در این حوزه خیلی می تواند 
زمین ها  درصد   ۵۰ تا  که  چرا  باشد  ذی نفع 
چنین  نمی آورم  یاد  به  ولی  بگیرد  می تواند  را 
باشیم  برده  را به کمیسیون ماده ۵  زمین هایی 
و بخواهیم آن را به محدوده اضافه کنیم. در آن 
زمان تقاضای دولتی خاصی برای الحاق زمین به 

محدودۀ شهر نداشتیم.
این  جلوی  می تواند  چطور  شهرداری   
اشتباه را بگیرد و نگذارد زمین کنار شهرک 
هر  به  بشود؟  اضافه  شهر  به  همت  شهید 
حال، استانداری نهاد بالادستی هست و ما 
استانداران  که  بودیم  شاهد  دوره هایی  در 
تعریف  را  شهری  پروژه های  خودشان 

می کردند.
نمی تواند  کاری  هیچ  متاسفانه  شهرداری 
انجام دهد. دولت پیشنهاد را می دهد، پیشنهاد 
به کمیسیون ماده ۵ استان می رود و کمیسیون 
و  معماری  عالی  شورای  به  را  آن  می تواند 
در  می تواند  شهرداری  کند.  ارسال  شهرسازی 
این کمیسیون صراحتا مخالفت کند و حتی برای 
تاکید بیش تر می تواند در شورای عالی معماری 
و شهرسازی نیز بر مخالفت خود پافشاری کند. 
محیط  مثل  دیگری  اعضای   ۵ ماده  کمیسیون 
زیست هم دارد که ممکن است مخالفت کنند. 
معاون عمرانی استانداری هم در این کمیسیون 
عضویت دارد که عموما مخالفت نمی کند چون 
به  موضوع  کنند.  اجرا  باید  را  دولت  تصمیم 
این  می رود.  شهرسازی  معماری  عالی  شورای 
شورا گاهی استقلال دارد و گاهی ندارد. بستگی 
به شرایط و اعضای آن دارد و هر احتمالی وجود 
افرادی کارشناس در این شورا باشند  دارد. اگر 
انجام نمی دهند.  را  این راحتی چنین کاری  به 
داشت  زمینی  ارتش  من،  مسئولیت  زمان  در 
توافقات آن  قبل  از  و  بود  که حدود ۴۰ هکتار 
با شهرداری شده بود که به محدودۀ شهر اضافه 
شود. کار به شورای عالی معماری و شهرسازی 
رسید اما گفتند حتما به ازای این مقدار زمین از 
شهر خارج کنید و بعد این اراضی را وارد کنید. 
از  صاحب الزمان  کوه های  که  بود  پیشنهادی 
بود  و حتی صحبتی  خارج شود  محدودۀ شهر 
که مساحت بیش تری خارج کنید تا این زمین 
را وارد کنیم. خیلی هم مقاومت کردند تا اینکه 
زمینی در ضلع غربی بزرگراهی که به دانشگاه 
را  بود  شهرداری  اراضی  جزو  و  می رسد  آزاد 
گفتیم از محدودۀ شهری خارج شود و در اختیار 
دهیاری الله آباد قرار بگیرد و معادل آن مساحت، 

زمین ارتش به محدودۀ شهر اضافه شد. 


